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به رغم نرس�يدن لايح�ه برنامه بودجه س�ال 
آينده به بهارس�تان، اخبار غيررسمي رسيده 
از بودجه 95 باعث آغاز تحليل ها در مورد نحوه 
بودجه ريزي دولت يازدهم ش�ده اس�ت. اين 
تحليل هاي مبتني بر ش�نيده ها و گزارش هاي 
غيررس�مي در برخي م�وارد از جمل�ه بودجه 
آم�وزش عال�ي در بخش ه�اي گوناگ�ون اعم 
از بخش ه�اي هزين�ه اي و پژوهش�ي باع�ث 
ايج�اد نگراني هاي�ي در مي�ان صاحبنظران و 
تحليلگران شده است. تازه ترين گزارش های 
مبتن�ی ب�ر ش�نيده ها حاک�ی از افزاي�ش 4 
درص�دی بودج�ه دانش�گاه ها و کاه�ش نرخ 
افزاي�ش بودجه آم�وزش عالی اس�ت. اين در 
حالی است که بودجه س�ال جاری دانشگاه ها 
کف�اف دخل و خ�رج آنه�ا را نداده و کس�ری 
بودجه گريبانگير بس�ياری از دانش�گاه ها از 
جمل�ه دانش�گاه های ب�زرگ کش�ور اس�ت.

حدود س��ه روز از اولين واكنش رس��مي به سهم 
آموزش عال��ي از بودجه پيش��نهادي دولت براي 
سال آينده مي گذرد؛ واكنشي كه طي آن حجت 
الاسلام عليرضا سليمي يكي از اعضاي كميسيون 
آموزش نسبت به بودجه بندي پيشنهادي دولت 
در حوزه آموزش عالي براي سال 95 ابراز نگراني 
ك��رد.  وي در گفت و گو با رس��انه ها با اش��اره به 
مباحثي كه كميسيون تلفيق در خصوص آموزش 

عالي پيگيري خواهد كرد، گفت: بودجه اي كه به 
آموزش عالي اختصاص داده ش��ده راضي كننده 
نيس��ت، طبق اخباري كه به ما رس��يده، تنها ۴ 
درصد بودجه دانش��گاه ها افزايش يافته است كه 
اگر اين اتفاق در لايحه بودجه 95 رخ دهد، واقعاً 
فاجعه خواهد بود. البته مجلس پيش��نهاد اضافه 
شدن بودجه را خواهد داد، ما در اين بخش واقعاً 
نگرانيم و اميدواريم اين خبر صحيح نباشد و اگر 
صحيح اس��ت، قبل از ارائه لايحه توس��ط دولت 

تصحيح شود. 
عضو كميس��يون آم��وزش در تلفي��ق ادامه داد: 
بودجه پژوهش��ي كشور بس��يار كم است، ميزان 
اختصاص بودجه پژوهشي از توليد ناخالص ملي 
بايد به ۴ درصد برسد اين درحالي است كه اكنون 
اين بودجه كمتر از نيم درصد است. وي افزود: از 
مباحث ديگر كه در كميس��يون تلفيق پيگيري 
خواهد ش��د، حقوق اساتيد اس��ت كه با توجه به 

فعاليت و تلاشي كه دارند، راضي كننده نيست. 
سليمي يادآورش��د: وضعيت كيفيت خوابگاه ها، 
غذاي دانشجويي و سرويس هايي كه به دانشجويان 
ارائه مي ش��ود هم راضي كننده نيس��ت و در اين 

خصوص نيز بحث خواهيم كرد. 
اين عضو كميس��يون آم��وزش در بخش ديگري 
از بيان دغدغه هاي مس��تأجران خان��ه ملت نگاه 
كلان تري را مبذول داش��ته و ادامه داد: در زمينه 

توسعه شركت هاي دانش بنيان نيز بايد گام هاي 
خوبي برداشته شود، ما هنوز در اين زمينه عقب 
هستيم، تعداد شركت هاي ما در حد ظرفيت كشور 
نيست. وي افزود: بحث حمايت از نخبگان يك اسم 
است و هنوز آنگونه كه شايسته است از اين نخبگان 

حمايت واقعي نشده است. 
مسائل و مصائب دانشگاه فني و حرفه اي و اساتيد 
بازنشس��ته و همچنين رعايت نس��بت استاد به 
دانش��جو در دانشگاه هاي سراسر كش��ور از ديگر 
محورهايي ب��ود كه طبق گفته س��ليمي قابليت 

پيگيري در كميسيون تلفيق را دارد. 
اظهارات اي��ن نماين��ده مجلس در حال��ي بيان 
مي شود كه دولت ارائه لايحه برنامه بودجه 95 را به 
نيمه دوم دي ماه موكول كرده است و تا كنون هيچ 

پيش نويسي هم از آن منتشر نشده است. 
 دوگانه بودجه اي وزارت علوم 

به طور كل��ي در رابطه با بودج��ه وزارت علوم دو 
ديدگاه وج��ود دارد؛ يكي اينك��ه بودجه وزارت 
علوم مثل آموزش و پرورش به صورت متمركز در 
اختيار ستاد قرار بگيرد و بعد از طريق ستاد و طبق 
جداول بودجه اي به استان ها و صف تخصيص داده 
شود. در اين صورت وزارت علوم پاسخگوي ديوان 
محاسبات و مجلس خواهد بود. )چنانكه در حال 
حاضر اين اتفاق مي افتد(. در ديدگاه دوم بودجه 
اعم از تملك، دارايي و هزينه كرد مس��تقيماً در 

اختيار هيئت امناي دانش��گاه ها و مراكز علمي و 
آموزشي قرار بگيرد و وزارت علوم فقط نظارت كند. 
ديدگاه دوم به نظريه مديريتي استقلال دانشگاه ها 
كه از قبل از انقلاب فرهنگي در كشور مطرح بود 
نزديك تر است. صورت تعديل يافته اي هم براي 
اختصاص بودجه دولتي به دانشگاه ها و مجموعه 
آموزش عالي وجود دارد كه طي آن رديف مستقل 
براي دانش��گاه ها در نظ��ر گرفته ش��ده و بودجه 
حمايتي در اختيار وزارت علوم قرار مي گيرد. هر 

كدام از اين صورت ها استدلال هايي دارد. 
اولي: كمك قاب��ل ملاحظه اي به دانش��گاه هايي 
مي ش��ود كه نمي توانند بودجه جذب كنند و در 
نتيجه سطح كيفي آنها حفظ ش��ده و مانع ايجاد 
فاصله آموزشي و پژوهشي در دانشگاه هاي كشور 
مي ش��ود. از طرفي قدرت مان��ور وزارت علوم را 
حفظ كرده ايم و دس��ت آن را در اعمال مديريت 

باز گذاشته ايم. 
دومي: اگر بودجه در اختيار وزارت علوم قرار بگيرد، 
رفتار سليقه اي و تا حدودي متأثر از سياست هاي 
جناح حاكم بر مديريت كشور رقم مي خورد و اين 
ابراز سليقه افق هاي بلند را خرد كرده و تحقق آنها 

را از دستور كار خارج مي كند. 
البته ديوان محاس��بات در هر دو حال مي تواند با 
نظارت دقيق از هرگونه انحراف جلوگيري كند، اما 
باز هم در مورد بودجه ريزي وزارت علوم بايد دقت 
شود، وزارت علوم، دانشگاه ها و مراكز نظارتي در 

مقابل هم قرار نگيرند. 
 رشد و کسري بودجه دو روي سكه 

از سوي ديگر مطالعه روند رش��د بودجه آموزش 
عالي نش��ان مي دهد كه بودجه س��ال جاري اين 
بخش كشور نس��بت به سال گذش��ته رشد 2۴ 
درصدي را تجربه كرده است. با اين حال تا جايي 
كه مديران آموزش عالي و رؤس��ا و سرپرس��تان 
دانش��گاه ها در طول سال از س��وي شخص وزير 
اجازه يافته و مصاحبه اي انجام داده اند از كسري 
بودجه در بخش هزينه اي دانش��گاه ها و پژوهش 

خبر داده اند. 
به بيان ديگر روند افزايشي بودجه در بخش آموزش 
عالي و با الگوي بودجه ريزي مركزي و متمركز تا 
سال جاري هم نتوانس��ته بيماري كسري بودجه 
دانشگاه ها را درمان كند. حال چنانچه گمانه زني ها 
در مورد كاهش نرخ افزاي��ش بودجه بندي براي 
آموزش عالي در بخش هاي مختلف از متوس��ط 
اين ضريب در سال هاي گذشته كمتر باشد، دلايل 
نگراني صاحبنظران نسبت به ش��رايط اعتباري 
دانشگاه ها و مراكز علمي و پژوهشي بيش از پيش 
نمايان مي شود. در عين حال كه به نظر مي رسد 
منظومه ضربه زدن به روند رو به رش��د نرخ توليد 
علم در كشور به شكل نامحسوسي در حال تكميل 

شدن است. 
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بر اساس گزارش های غيررسمی  نرخ افزايش بودجه آموزش عالی با کسری بودجه جبران می شود

 رشد و کسری بودجه
 دو روی سکه دخل و خرج آموزش عالی

تبعات برخورد چكشي با معتادان هرندي کار را پيچيده کرد 

س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88498440 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.

    قيمت ماکاروني بايد کاهش يابد
سهراب زاده- لاهيجان:  چرا با اينكه قيمت جهاني آرد كاهش يافته 
است اما قيمت ماكاروني كه از آرد به دست مي آيد، پايين نمي آيد. طي 
سال هاي قبل به علت گران شدن گندم، ماكاروني هم گران شد اما حالا 
كه قيمت آرد خارجي كه جزو مواد اوليه ماكاروني است، كاهش يافته 

چرا ماكاروني  ارزان نمي شود؟

    گراني هاي شب عيد از الان به چشم مي آيد
يك شهروند- مشهد: هر سال و با رسيدن به زمستان دولتمردان ادعا 
مي كنند كه در حال ذخيره كردن خشكبار و ميوه و مواد لازم براي شب 
عيد هستند اما با نزديك شدن به عيد قيمت ها به يكباره بالا مي روند. 
آيا اين شائبه پيش نمي آيد كه خود مسئولان به خاطر نياز مردم سعي 
مي كنند كالاها و مواد مورد نياز جامعه را گران بفروش��ند؟ اگر اينطور 

نيست پس چرا بازار را كنترل نمي كنند؟

معتادان »محله هرندي« تا ميانه هاي شهر پراکنده شدند
دو ماهي از درگيري افراد ناش�ناس در محله 
هرن�دي ب�ا کارتن خواب ه�اي اي�ن محل�ه و 
آتش زدن چادرهاي ش�ان مي گ�ذرد. در اين 
مدت اگرچ�ه اي�ن محله ت�ا ح�دي از پاتوق 
اف�راد معت�اد و کارتن خواب ها خارج ش�د اما 
شواهد متعدد نش�ان مي دهد آسيب ديدگان 
محله هرندي در س�طح ش�هر ته�ران پخش 
ش�ده و به مح�ات ديگر مهاج�رت کرده اند. 
برخورد ناگهاني و سلبي با آسيب هاي اجتماعي 
اغلب راه حل مناسبي براي مواجهه با اين جنس 
آسيب ها نيس��ت، چراكه كارتن خوابي،  اعتياد و 
آسيب هايي از اين دست يك شبه پديد نيامده اند 
تا بتوان جامعه را در عرض چند ساعت از چنين 
آسيب هايي پاكسازي كرد. محله هرندي، زنان و 
مردان معتاد و كارتن خواب هاي آن هم پديده اي 
است كه طي سال ها شكل گرفته است. چندين 
س��ال اس��ت اين محله پات��وق كارتن خواب ها و 
خرده فروشان مواد مخدر است. بنابراين پيش بيني 
مي ش��د جمع آوري زنان معتاد كارتن خواب اين 
محله و حمله افراد ناش��ناس و آت��ش زدن چادر 
اين افراد بي خانمان نتواند بساط آنها را نه از محله 
هرندي جمع كند و نه از سطح شهر تهران. حالا 
دو ماه پس از اين ماجرا بر اس��اس مش��اهدات و 
بررسي هاي ميداني خبرنگار روزنامه جوان تقريباً 
در اغلب محلات ش��هر تهران حت��ي در محلات 
مياني ش��هر ش��اهد حض��ور كارتن خواب هايي 
هس��تيم كه در زير پل هاي عابر پياده و گوشه و 
كنار پارك ها بساط اعتياد و كوله بار زندگي شان 

را پهن كرده اند. 
 BRT پايپ به دست در کنار ايستگاه 

ميدان امام حس��ين )ع( س��اعت 10 صبح؛ مرد 
جواني در پشت جايگاه ايس��تگاه BRT؛ مردي 
با چهره اي ژوليده و سيه چرده آنچنان سرش به 
كار خودش است كه انگار در اتاقكي تنها نشسته 
و تنها خودش اس��ت و خودش. دقيق تر كه نگاه 
مي كني مي بين��ي قوز كرده و پايپي شيش��ه اي 
در دس��ت دارد و بي توجه به ازدحام ميدان امام 
حس��ين )ع( آن هم در س��اعت 10 صبح مشغول 

كشيدن شيشه است. 
درست در جلوي ايستگاه BRT متروي ميدان 
امام حسين )ع( آن طرف خيابان فروشگاه بزرگ 
متروكه اي قرار دارد ك��ه روزگاري تحت عنوان 
فروشگاه زنجيره اي قدس براي خودش برو بيايي 
داشت و حالا چند س��الي مي شود متروكه مانده 
و فقط صبح ها چند س��اعتي براي فروش ش��ير 
تازه دريچه اي از آن رو به مردم باز مي شود. اما با 
غروب آفتاب در اين مكان هم مي توان جمعي از 
دستفروشاني را مشاهده كرد كه هم كالاهاي شان 
به كالاهاي موجود در بازار نمي ماند و هم چهره ها 
و پوشش��ي متفاوت دارند، به گون��ه اي كه حتي 
از درون اتوبوس هم مي تواني متوجه ش��وي اين 
دستفروشان كه بساط شان لباس كهنه و كفش 
پاره اس��ت با دستفروش��ان خيابان 15 خرداد از 

زمين تا آسمان تفاوت دارند. 
در گوشه و كنار اين ميدان و پل هاي عابر پياده اش 
هم مأمني اس��ت كه برخي كارتن خواب ها براي 

خودشان پيدا كرده اند. 
 پيدا ش�دن س�رو کله کارتن خواب ها در 

گوشه و کنار شهر
 تنها پارك خيابان دماوند هم كه تا دو سه ماه قبل 

بيش��تر پاركي محلي و خانوادگي بود، اين روزها 
مردان و زناني با كوله پشتي و بساطي كوچك را 
در خود جا داده است. زن جوان با چهره اي تكيده 
كه وقتي مي خواهد راه ب��رود قامتش مانند زنان 
ميانسال يا پير خميده اس��ت و پاهايش را روي 
زمين مي كشد. كوله پشتي و وسايلش روي يكي 
از نيمكت هاي پارك است و سيگاري نيمه كاره 
لاي انگشت دستش دارد كه گاهي پكي عميق به 
آن مي زند. افق نگاهش كوتاه است انگار به آينده 
باوري ندارد. كمي آن س��وتر هم مردي در كنار 
بساطش روي تكه كارتني روي زمين پهن شده 
است. چند نفر ديگر را هم با همين مشخصات در 
گوش��ه و كنار ديگر پارك مي بيني. از پل هوايي 
مقابل پ��ارك كه به آن س��وي خياب��ان مي روي 
درس��ت زير پايه هاي پل، مرد ميانسالي با ريش 
و موهاي بلند جوگندمي روي كارتنش نشس��ته 
و به پايه هاي پل تكيه ك��رده و پتوي كهنه اي را 
روي پاهايش انداخته اس��ت. اين مرد هم مانند 
چند نفري كه در پارك بودند تا دو س��ه ماه قبل 

اينجا نبود. 
 پاتوق هاي جديد کارتن خواب ها

حالا پس از سپري شدن دو ماه از حادثه هرندي 

معاون امور اجتماعي سازمان بهزيستي كشور در 
خصوص ايجاد و گس��ترش پاتوق هاي معتادان 
در ساير نقاط ش��هر تهران هش��دار داد و گفت: 
برخورده��اي ناگهاني و متمرك��ز در جهت حل 
بحران ي��ك محله مانن��د هرندي ش��ايد باعث 
رفع موقت آس��يب از آن منطقه ش��ود اما سبب 
پخش شدن آسيب در ساير نقاط شهري و ايجاد 

پاتوق هاي جديد است. 
به گفته حبيب الله مسعودي فريد براي حل آسيب 
در يك منطقه نياز است كه رويكردهاي علمي و 
مداوم با نگاه جذب و نه جمع آوري در آن مناطق 

حاكم شود. 
بنا به تأكي��د وي در حال حاضر ني��ز تعدادي از 
افراد آس��يب ديده كه س��ابقاً در محل��ه هرندي 
اسكان داشتند به مناطقي چون فرحزاد، جنوب 
محله يافت آب��اد، كوره هاي آجرپ��زي محدوده 
آزادگان و... نقل مكان كردن��د. وي در خصوص 
احتمال تغيير پات��وق معتادان منطقه هرندي به 
مناطق شمال شهر تهران، معتقد است: خاستگاه 
معتادان و آسيب ديدگان منطقه هرندي عموماً در 
جنوب شهر است. همچنين در پارك هاي مناطق 
آس��يب خيز دسترس��ي هاي راحت ت��ري دارند. 
مهم تر از همه اينكه ساكنان مناطق شمال شهر 
ارتباطات بيش��تري با افراد صاحب قدرت دارند 
و به اين ترتيب اجازه ايج��اد پاتوق را در نزديكي 
زندگي خود نخواهن��د داد.  به گفته فريد تمامي 
اماكن موجود در مناطق آسيب خيز و بافت هاي 
فرسوده شهري كه مناطق ناامن شهري را تشكيل 
مي دهند، زمينه ساز ايجاد پاتوق هاي جديد براي 
اين افراد خواهند ش��د. همچنين پارك هايي كه 
فاقد روشنايي كافي بوده يا داراي درختان انبوه 
است نيز محل مناسبي براي ايجاد پاتوق جديد 
اين قش��ر اس��ت.  به باور معاون ام��ور اجتماعي 
سازمان بهزيستي كشور توسعه خدمات شهري 
به مناطق آسيب خيز بايد در دستور كار قرار بگيرد 
زيرا در غير اين صورت ش��اهد شيوع و گسترش 
آسيب هاي موجود در مناطق آسيب خيز به ساير 

نقاط شهري خواهيم بود. 

  رئيس انجمن علمي فيزيوتراپي ايران در نشست خبري چهارمين 
سمينار تازه هاي الكتروتراپي گفت: مطالبه اصلي جامعه 7 هزار نفره 
فيزيوتراپي اجرايي ش��دن فراگير دكتراي حرف��ه اي فيزيوتراپي يا 
DPT است كه بر اساس كوريكولوم آموزشي بين المللي فيزيوتراپي 
الآن چندين سال است كه سطح علمي فيزيوتراپي از كارشناسي به 
دكتراي حرفه اي ارتقا پيداكرده و در راستاي افزايش دانش تئوري 
و ارتقاي مهارت هاي علمي فيزيوتراپيست هاي كشور جهت ارتقاي 
خدمات درماني بهتر براي افراد جامعه اس��ت. محمدعلي محسني 
بندپي ادامه داد: هيچ يك از فيزيوتراپيس��ت هاي سراسر كشور ادعا 
ندارند  كه با پذيرش در دكتراي حرفه اي پزشك مي شوند و قرار نيست 
هيچ يك در تشخيص بيماري ها دخالت كنند؛ ما ممكن است ارزيابي و 
تشخيص بيماري هاي عضلاني را انجام دهيم اما قطعاً تشخيص نهايي 

را پزشكان ما انجام مي دهند. 
  مرتضي رئيسي، معاون عمراني وزير و 
رئيس سازمان نوسازي، توسعه و تجهيز 
مدارس كش��ور، با بيان اينك��ه وضعيت 
اعتب��ارات عمران��ي مصوب آم��وزش و 
پرورش در بخش ملي و اس��تاني حدود 
2 هزار و 300 ميليارد تومان است، افزود: 
870 ميليارد تومان اعتبار مصوب استاني 

و مابقي آن حدود هزار و ۴30 ميليارد تومان مربوط به اعتبارات ملي 
اس��ت، ضمن اينكه 78 ميليارد تومان اعتبارات ماده 100 هم ابلاغ 
ش��ده كه اعتبارات قابل قبولي اس��ت. وي افزود: از سال 92 تاكنون 
25هزار كلاس درس جديد با 3/5 ميليون متر مربع زيربنا در آموزش 
و پرورش ساخته شده اس��ت و در يكي دو س��ال اخير 8 هزار پروژه 
آموزش��ي نيمه تمام در كشور داش��تيم كه عدد آن به شدت كاهش 

يافته و اكنون به 5 هزار و 300 پروژه رسيده است. 
  دبير انجمن داروسازان گفت: با توجه به شيوع عرضه فرآورده هاي 
آرايشي و بهداشتي توسط دست فروش ها و دوره گردها، مردم بايد به 
جهت حفظ سلامت خود، نسبت به اصالت اين فرآورده ها اطمينان 

پيداكرده و سپس براي خريد آن اقدام كنند.
 سيد مهدي سجادي اظهار داشت: در رابطه با واردات و عرضه اقلام 
آرايشي و بهداشتي اس��تانداردهاي بين المللي و نيز شاخص هاي 
ايراني متنوعي وجود دارد كه توسط وزارت بهداشت به واردكنندگان 
قانوني و رسمي ابلاغ مي شود، ولي بايد اذعان كرد كه كالاهايي كه 
به صورت فله اي و ته لنجي يا از طريق كوله بري وارد كشور مي شود 
به هيچ وجه حائز اين اس��تانداردها نيس��ت و مردم بايد از تهيه آنها 

اجتناب كنند. 
  معاون دفتر مشاوره و امور روانشناختي بهزيستي بر لزوم توجه و 
تقويت شبكه خويشاوندي براي پيشگيري از طلاق تأكيد كرد. مهدي 
ميرمحمدصادقي با بيان اينكه اگر بخواهيم از طلاق پيشگيري كنيم 
بايد به مقوله ازدواج بپردازيم، افزود: لذا پرداختن به ازدواج مستلزم 
توجه به خويش��اوندي اس��ت. در حال حاضر خويشاوندي كوچك 
مي ش��ود و آرام آرام به س��مت اضمحلال مي رود، لذا بايد اين امر را 
تقويت كرد؛ از طرفي دانش و سواد خانوادگي كاهش پيدا كرده است، 
چنانكه در گذشته اين دانش سينه به سينه منتقل مي شد اما اكنون 

در فضاي خوابگاهي كنوني دانشي رد و بدل نمي شود. 
  عضو مؤسس��ه تحقيقات حجامت ايران با اشاره به اينكه گرم نگه 
داشتن مغز مانع بروز بسياري از بيماري ها مي شود، گفت: همه مردان 
در گذشته كلاه يا دستار به سر مي بستند و حافظه آنان تا سنين بالا 

قوي و فعال بود. 
  س��عيد نظري درباره ارتباط تغذيه و جلوگيري از آلزايمر در افراد 
گفت: يكي از دلايل ايجاد آلزايمر اين است كه ندانيم هر بدني از چه 
مزاجي برخوردار اس��ت، نكته قابل توجه اين اس��ت كه حتي اعضا و 
جوارح فرد نيز داراي طبع هاي مختلفي هستند به عنوان مثال مزاج 

قلب گرم و   تر و مزاج مغز سرد و   تر است. 

20سال است 10ميليون بيسواد داريم!
از تمام معضلات و مش��كلات و آس��يب هاي اجتماعي ك��ه بگذريم، 
امروزه بحث بيس��وادان نيز به موضوعي با هزار حرف و حديث تبديل 

شده است. 
با اينكه سال 75، سال پايان بيسوادي در كشور اعلام شده بود، اما بعد از 
گذشت 10سال، يعني در سال 85 آمارها نشان مي دادند كه حدود 10 
ميليون بيسواد در كشور وجود دارد و امروز نيز بعد از حدود 20 سال از 
آن روزي كه اعلام شده بود ديگر بيسواد نداريم، معاون وزير آموزش و 

پرورش از وجود حدود 9 ميليون بيسواد در ايران خبر مي دهد. 
هنوز معلوم نيست آمارها از كجا استخراج مي شوند و اين همه بيسواد 
در چه گروه س��ني قرار دارند ولي شواهد نش��ان مي دهند با توجه به 
اينكه ريشه كني بيس��وادي جزو اولويت هاي تمام دولت ها بوده است، 
اما بودجه اي كه به آن اختصاص مي يابد درست در جايي كه بايد هزينه 

شود، هزينه نمي شود. 
در حال حاضر مسئولان نهضت سواد آموزي به راحتي از وجود ميليون ها 
بيسواد در كشور خبر مي دهند اما كسي نمي گويد پس طي اين همه 
سال چه كاري صورت گرفته و بر اساس چه برنامه اي پيش رفته اند كه 

همچنان 9 ميليون ايراني از آموزش و تحصيل بازمانده اند؟
بر اس��اس گزارش هاي موجود، دولت براي انجام سوادآموزي سالانه 
250 ميليارد تومان اختصاص داده است، ولي اين بودجه بدون كمترين 

بازدهي فقط خرج مي شود و روز از نو روزي از نو. 
هر چند رئيس سازمان نهضت س��وادآموزي اعلام كرده »دولت سال 
گذش��ته مصوبه اي در رابطه با مراكز يادگيري محلي تصويب و در اين 
راستا محتواي كتاب آماده  شده كه به  زودي اين مهم عملياتي مي شود.« 
اما باز هم بايد پرسيد اين »به زودي«ها چه وقت است و كي بايد شاهد 

عملياتي شدن آن باشيم. 
بي ش��ك بيس��وادي هزينه هاي زيادي به جامعه تحميل مي كند، اما 
همين كه بگوييم »تعداد قابل توجهي از مجرمين زير 30 سال، بيسواد 
هستند و اين نشان از تأثير بيسوادي و كم سوادي بر بروز جرائم دارد«، 

كافي است؟
به هر حال اگر به آمارها و نش��انه ها نگاه كنيم مي بينيم كه ايران با 
»بحران سوادآموزي« روبه روس��ت اما اين بحران هيچ سروصدايي 
ندارد. ما سال هاست كه با نوعي »بحران خاموش« درگيريم، بحراني 
كه مانند هر امر اجتماعي ديگري هم زائيده و ناشي از عوامل گوناگون 
اجتماعي، اقتصادي، سياس��ي و فرهنگي و هم زاين��ده و بارآورنده 
مجموعه عظيم��ي از بحران هاي امروزي جامعه اس��ت. اين بحران 
بر خلاف بحران محيط زيست، بحران ترافيك، بحران بيكاري، بحران 
طلاق، بحران اعتياد، بحران مسكن، بحران فقر، بحران نابرابري هاي 
اجتماعي و بحران ه��اي اجتماعي و فرهنگي ديگ��ري كه ما امروز 
با آنها درگيريم، نه تنه��ا انعكاس چنداني در رس��انه ها ندارد، بلكه 
مردم هم نس��بت به آن بي اعتنا هستند و برخلاف افزايش قيمت ها 
يا مش��كلات ديگر زندگي، در زندگي و گفت وگوهاي روزمره از آن 

صحبتي نمي كنند. 
ظاهراً بيسوادي، بحراني شبيه ويروس ايدز اس��ت كه 10 يا 15 سال 
بعد از آلوده كردن بدن بيمار، او را مي كش��د اما كس��ي از بيسوادي يا 
كم سوادي نمي ميرد. سواد از جمله نيازهاي زيستي نيست كه فقدان 
آن موجب سر و صدا شود اما تأثيرات ويران كننده اي دارد كه مثل زلزله 

سقف جامعه را بر سر شهروندانش هوار مي كند. 

نفيسه ابراهيم زاده انتظام 
   گزارش  يك

زهرا چيذري 
   گزارش  ۲

محمد رضا هاديلو

بيژن يانچشمه

  واکنش اعضاي شوراي شهر به سخنان دبير 
درخصوص حسابرسي از شهرداري
 چمران: مشکلات شخصی را

 از تريبون شورای شهر خبر نکنيد
 در جلسه علني روز گذشته شوراي اسلامي شهر تهران برخي از اعضا نسبت 
به مصاحبه عليرضا دبير در خصوص حسابرسي از شهرداري كه اعلام كرده 
»همه اعضاي شورا در خواب هستند«، واكنش نشان دادند. رئيس شورا در 
اين خصوص گفت: همه اعضاي شورا پاي جلوگيري از تخلفات ايستاده اند 

اما نبايد مسائل شخصي را با شورا مخلوط كنيم.
مهدی چمران در دويست و بيست و سومين جلسه علنی شورای اسلامی 
شهر تهران در ادامه واكنش تني چند از اعضای شورا در خصوص مصاحبه 
مطبوعاتی عليرضا دبير، رئيس كميسيون برنامه و بودجه شورای شهر تهران 
درباره حسابرسی های شهرداری اظهار داشت: وقتی برخی اظهارنظرها در 
شورا و با اس��تفاده از امكانات شورا مطرح می ش��ود، مردم اينطور برداشت 
می كنند كه اين كلام متعلق به همه اعضای شوراس��ت در حالی كه نبايد 

مسائل شخصی را با شورا مخلوط كنيم.
وی افزود: همه ما پای جلوگيری از تخلف ايستاده ايم چه آنهايی كه بيدارند و 
چه آنهايی كه خواب هستند! در شرايطی كه تا اين اندازه دشمن داريم نبايد 
خودمان برای خودمان دشمن تراشی كنيم. دميدن در تنور اين چالش ها 

خطرناك است و ما به اندازه كافی گرفتاری داريم.
 رئيس شورای اسلامی شهر تهران با اشاره به اظهارنظر دبير درباره قرارگرفتن 
همه اطلاعات حسابرسی ها روی سايت ش��ورا گفت: موضوع افشای روش 
استهلاك دارايی های نامشروط يكی از موضوعات تخصصی در حسابرسی ها 
است اما انتشار  و طرح آن در سايت شورا برای بسياری از مردم ممكن است 
شائبه ايجاد كند بنابراين اين مسائل موضوعاتی نيست كه بتوان آن را روی 
سايت قرار داد. وي گفت: بحث فس��اد و نظاير آن مسائل پيچيده و شرعي 
است كه به همين سادگي نمي شود افرادي را متهم كرد هر چند كه ما عادت 

كرده ايم به راحتي و سادگي براي ديگران حكم صادر كنيم.
همچنين احمد دنيا مالي نيز در تذكر پيش از دستور از رئيس كميسيون 
برنامه و بودجه شورا خواست كه با سخنانش همه مسائل را زير سؤال نبرد و 
مخدوش نكند. وي خطاب به دبير گفت: مگر شما به تازگي رئيس كميسيون 
شده ايد و اگر فساد همه شهرداري را گرفته چرا يكهو از خواب بيدار شديد 
كه بعداً در مصاحبه تان بگوييد همه درخواب هستند! و بهتر است به جاي 
مخدوش كردن فضا كه موجب بيان سخنان در فضاهاي مجازي عليه كل 

نظام مي شود بياييد بي انصافي را كنار بگذاريد.
 رئيس كميسيون حمل و نقل و عمران با بيان اينكه بارها از دبير خواسته ام 
كه يك برگ از تخلفات قاليب��اف را رو كند، گفت: بارها در خصوص فروش 
اراضي عباس آباد توضيحاتي ارائه شده و جاي سؤال است كه زمين را به چه 
كسي فروخته اند، آيا به پسرخاله قاليباف فروخته اند يا با نهادي معتبر؟ اين 
انصاف نيست و اگر دبير مي خواهد موضوع را پيگيري كند، همه مستندات 
خود را از طريق قوه قضائيه پيگيري كند نه اينكه همه چيز را زير سؤال ببريم 
و مخدوش كنيم. پس از سخنان برخي از اعضاي شورا عليرضا دبير گفت: آيا 

هنگامي كه بي انضباطي مالي صورت مي گيرد بايد سكوت كنيم.
رئيس كميسيون برنامه و بودجه شورا از اعضا سؤال كرد آيا بنده كار بدي 
كرده ام كه مباحث مالي را به صورت روان عنوان مي كنم تا همه همكاران در 

جريان جزئيات اتفاقات باشند؟
وي گفت: قانون مي گويد معاون هاي شهرداري حق ندارند با اعضاي شورا 
مكاتبه كنند و ما هر س��ؤالي داريم بايد از شخص شهردار بپرسيم، من هم 
براساس قانون گفتم شخص شهردار بايد پاسخگو باشد. با اين حال پرويز 
سروري، رئيس كميسيون حقوقي و نظارت شوراي شهر با تأكيد بر اينكه 
حسابرسي ها ابزاري براي كمك به مديريت است نه چماقي كه بر سر مديران 
كوبيده ش��ود، تصريح كرد: حق نداريم با طرح برخي موضوعات در اذهان 
عمومي مش��كلاتي ايجاد كنيم كه جز ضربه زدن به اعتماد ملي دستاورد 
ديگري ندارد. وي با تأكيد بر اينكه بايد اجازه دهيم حسابرس��ي ها مس��ير 
طبيعي خود را طي كند، خاطر نشان كرد: بايد نتايج حاصل از حسابرسي ها را 
به مدير مربوطه گزارش دهيم يا طبق قانون به مراجع ذي ربط ارجاع دهيم،نه 
اينكه دائماً به عنوان ابزاري براي برخي تسويه حساب هاي شخصي استفاده 

كنيم كه زيبنده شورا نيست.

وزير آموزش و پرورش خبر داد
ساماندهي تعطيلات و کاهش تعطيلات 

نوروزي بررسي مي شود
اين موضوع ک�ه تعطيات نوروزي کاهش يابد، در س�ال هاي قبل 
تجربه ش�د و موفق نبوده اس�ت، اما م�ا در س�ال 92 و 93 تاش 
کرديم کاس ه�اي درس را تا اواخر اس�فندماه داير نگ�ه داريم. 
وزير آموزش و پرورش با عنوان ك��ردن مطلب فوق درخصوص احتمال 
س��اماندهي تعطيلات و كاهش پيدا كردن تعطيلات نوروزي گفت: اگر 
بتوانيم به غير از روزهاي رس��مي تعطيل، فضاها و م��دارس را داير نگه 
داريم، مي توان اميدوار بود ك��ه به مرز 200 روز آموزش��ي در مدارس 
كه مصوب شوراي عالي است، برس��يم.  علي اصغر فاني با اشاره به اينكه 
همچنين شروع شدن سال تحصيلي در شهريورماه مغاير قانون مجلس 
اس��ت، اظهار كرد: پژوهش هايي در اين خصوص انجام شده و در حال 
بررسي تحليل محتواي پژوهش هاي قبل هستيم و اگر به تقويم آموزشي 
جديدي برس��يم كه اجراي آن امكانپذير باشد، حتماً از مبادي ذي ربط 
پيگيري خواهيم كرد اما بايد در نظر داشت كه تغيير تقويم آموزشي به 
اين سادگي ها امكانپذير نيست و آن هم دلايل عمده اي دارد.  وي ادامه 
داد: شرايط كشور متفاوت است و برخي روستاها كه كار كشاورزي انجام 
مي دهند، تا پايان تابس��تان مشغول كار هس��تند و نمي توان به راحتي 
كلاس هاي درس را از شهريورماه شروع كرد، مگر آنكه حاكميت به اين 
نتيجه برسد كه انعطافي در تقويم مدارس داش��ته باشيم و آن را بومي 
كنيم كه البته اين موضوع هم چندان عملياتي نيست. در هر صورت اصل 

موضوع را نفي نمي كنيم و در حال مطالعه روي آن هستيم. 

عکس: جوان


